

# Историк государства и права Станислав Николаевич Медведев (1934–2018): вехи творческой биографии

**Берлявский Леонид Гарриевич,**

профессор кафедры конституционного и муниципального права  
Ростовского государственного экономического университета (РГЭУ (РИНХ)),  
доктор исторических наук, кандидат юридических наук  
berlg@yandex.ru

**Цель.** Рассмотреть основные этапы творческой биографии и научно-педагогической деятельности видного российского ученого-правоведа Станислава Николаевича Медведева. **Методология:**ialectical method, analysis, synthesis, historical-legal and comparative-legal methods, biographical method, methods of science of science in relation to legal research. **Выводы.** В статье представлены основные вехи творческой биографии видного российского историка государства и права Станислава Николаевича Медведева. В сферу его научных интересов входили история государства и права, эволюция гражданского права Испании, Италии, стран Латинской Америки. Особое внимание уделено вкладу С.Н. Медведева в изучение латиноамериканского конституционализма, в частности, конституционного развития Аргентины XIX–XXI вв. **Научная и практическая значимость.** Проведенное исследование восполняет пробел в историографии отечественной науки государства и права, актуализирует значимость научно-биографического метода в правоведении. Оно может быть полезно студентам, аспирантам, представителям профессорско-преподавательского сообщества и всем, кому небезразлична история юридической науки и образования.

**Ключевые слова:** история государства и права, эволюция гражданского права, Аргентина, Латинская Америка, научно-биографический метод, научно-педагогическая деятельность.

**Historian of State and Law Stanislav N. Medvedev (1934 to 2018): Creative Biography Milestones**  
**Berlyavskiy Leonid G., Professor of the Department of Constitutional and Municipal Law of the Rostov State University of Economic (RSUE), Doctor of History, PhD (Law), berlg@yandex.ru**

**Purpose.** To consider the main stages of the creative biography and scientific and pedagogical activity of the prominent Russian legal scholar Stanislav Nikolaevich Medvedev. **Methodology:** dialectical method, analysis, synthesis, historical-legal and comparative-legal methods, biographical method, methods of science of science in relation to legal research. **Conclusions.** The article presents the main milestones of the creative biography of the prominent Russian historian of state and law Stanislav Nikolaevich Medvedev. His research interests included the history of state and law, the evolution of civil law in Spain, Italy and Latin America. Special attention is paid to the contribution of S.N. Medvedev to the study of Latin American constitutionalism, in particular, the constitutional development of Argentina in the XIX–XXI centuries. **Scientific and practical significance.** This study fills a gap in the historiography of the national science of state and law, it actualizes the importance of the scientific and biographical method in law. It can be useful for students, postgraduates, representatives of the teaching community as well as anyone who cares about the history of legal science and education.

**Keywords:** history of state and law, evolution of civil law, Argentina, Latin America, scientific and biographical method, scientific and pedagogical activity.